
ÒEls grans propietaris dÕhabitatges han de posar-los al

mercatÓ

Barnadas admet que Olot t� un barri vell molt deteriorat per� que aix� �s

una opor tunitat per poder habilitar nous habitatges

Considera tamb� que no nom�s falta una variant a la ciutat, sin� que cal

canviar els h�bits de mobilitat

Anna Barnadas �s cap de lÕoposici� a lÕAjuntament dÕOlot. �s regidora dÕERC des del 2015 i el 2021 va ser

nomenada tamb� secret�ria de Medi Ambient i Sostenibilitat de la Generalitat, dos c�rrecs que actualment

compagina.

Com es fa oposici� en un Ajuntament quan lÕequip de govern t� majoria absoluta?Els que governen governen

c�modes. LÕaltra q�esti� �s com podem f ixar alguns dels temes grans que nosaltres por t�vem en el programa

dÕoposici�, perqu� aix� no ens ho permet, ens dona molt poques possibilitats dÕentrar agenda nostra en lÕagenda

de govern. En el mandat anterior governava el mateix grup, per� en no estar en majoria absoluta hi havia

lÕopor tunitat dÕentrar algun tema m�s. Aquest mandat ha estat complicat per aix� i tamb� per la covid, que ha fet

que alguns plens no fossin presencials, fossin telem�tics i sense p�blic... i la pol�tica municipal ha quedat molt

dilu�da entre una cosa i lÕaltra.Quins s�n els principals problemes que afecten la ciutat?Hi ha dos reptes que la

ciutat hauria dÕafrontar ja. LÕun �s lÕhabitatge. Olot �s una ciutat on es viu b�, per� molta gent t� molts problemes

per trobar un habitatge com a primera necessitat i tamb� quan ve a treballar. Aquest �s tamb� un problema que

ens han manifestat des de molts sectors empresarials de la comarca. Per tant, si hagu�ssim de posar lÕull sobre

una tem�tica, seria resoldre el problema de lÕhabitatge.I lÕaltre tema?LÕaltra tem�tica seria fer la transici�

energ�tica. �s una problem�tica que la ciutat encara no ha abordat, sobre com deixarem la depend�ncia dels

combustibles f�ssils per passar a lÕelectrif icaci�. I, associat amb la transici� energ�tica, la transici� ecol�gica i

la mobilitat.Les empreses locals tenen capacitat dÕabsorbir m� dÕobra, molta dÕestrangera, que sovint sÕenquibeix

en pisos amb condicions prec�ries al nucli antic. Com sÕequilibra aix�?Olot t� una gran quantitat dÕhabitatge buit

en un barri vell molt deteriorat, per� que t� lÕopor tunitat de poder fer ressorgir nous habitatges sense haver de

cr�ixer com a ciutat. Tamb� �s cer t que nÕhi ha que ja estan ocupats i no tenen les condicions necess�ries

dÕhabitabilitat. Hem de vetllar perqu� tothom tingui un habitatge digne, per�, si busquem quins s�n els habitatges

disponibles de lloguer, gaireb� no en trobarem.Quina soluci� proposa?Per mobilitzar aquests habitatges

nosaltres hem instat lÕequip de govern per tal que es detecti quin �s aquest contingent i que el pagament de lÕIBI

per aquests habitatges sigui el m�xim possible, no amb la voluntat de f iscalitzar ni de fer que la gent tributi m�s,

sin� per tal que la gent que t� habitatges buits els mobilitzi. O sigui, que tenir un habitatge buit a Olot no sigui un

avantatge sin� un inconvenient i, per tant, els grans propietaris dÕhabitatges han de posar-los al mercat. �s cer t

que hi ha molts edif icis al barri vell que requereixen una rehabilitaci� i aix� vol dir una inversi�, per�, igual que es

troben l�nies dÕinversi� per a determinats projectes, tamb� seÕn poden trobar per a rehabilitar aquests

habitatges.Qui en s�n els propietaris?Hi ha grups inversors que, transformats en bancs, tenen gran volum

dÕhabitatges. Tamb� hi ha altra gent que hist�ricament ha format par t del ve�natge del nucli antic i que ara ja no hi

viu, per� que en conserva la propietat. Hem dÕinstar aquests propietaris perqu� no tinguin por de posar els seus

pisos a lloguer.La lloable vitalitat de les empreses origina un tr�nsit exagerat de vehicles i camions, per� Olot no

t� una variant amb condicions. Qu� cal fer?La mobilitat �s un gran repte per a la ciutat. Des de la secretaria

dÕAcci� Clim�tica acabem de validar la declaraci� dÕimpacte ambiental del vial, del que ser� aquesta variant

dÕOlot, que m�s o menys aviat ser� una realitat. Per� no nom�s ens falta una variant a Olot, sin� que cal canviar



els h�bits de mobilitat. Tenim un pol�gon industrial molt proper al nucli de la ciutat que hauria de ser accessible

amb mobilitat personal, o sigui, amb bicicletes o patinets, at�s que hi ha molta gent jove que treballa en aquests

pol�gons. I hem de comptar amb la mobilitat a pol�gons amb busos, amb vehicle compar tit... I tot aquest canvi de

mobilitat dep�n dÕun pla de mobilitat a la Garrotxa.Est� preparada la ciutat per absorbir un tr�nsit acceptable de

bicicletes, patinets...?Tal com est� ara, gens. Voler travessar tota la ciutat en bicicleta �s actualment un risc per a

les persones. Per�, amb molt poca feina, com han fet a Vic, en un any seria possible. Un cop fet aquest esfor�, s�

que Olot �s practicable. Tenim barris, com ara Bonavista i Montolivet, que s�n a for�a altura, per� des dÕERC

hav�em proposat fer una l�nia dÕajuts a la gent que es compr�s una bicicleta el�ctrica, per solucionar la mobilitat

dÕaquests nuclis. Ara mateix, no, per� �s possible que Olot sigui una ciutat pedalable.Em consta que li preocupa

molt la transici� energ�tica...Hi ha molts municipis, m�s grans i m�s petits que el nostre, que ja estan creant

autoconsum compar tit, comunitats energ�tiques... Aqu� a Olot hi ha una iniciativa ve�nal per� no hi ha cap

iniciativa municipal. Tenim molts sostres de propietat municipal que podrien enquibir plaques solars i lÕenergia

produ�da per aquestes plaques podria ser compar tida pels ve�ns m�s propers a aquestes instalálacions.

Equipaments grans com els pavellons espor tius, per exemple, permeten aquest autoconsum compar tit. Olot va

fer un pas endavant quan va fer la xarxa de fred i calor que dona servei a instalálacions impor tants com ara el

Mercat i la Caritat, per� a par tir dÕaqu� es va aturar. I no ens podem aturar, perqu� el pa�s corre en aquest sentit i

hem de comen�ar a mirar on instalálarem les nostres unitats de producci� de renovables.Per� no tot �s el barri

vell...Olot t� una gran riquesa en els seus barris i tenim barris amb molt�ssima entitat. Parlem del barri vell com si

fos lÕ�nic, i cer tament �s potser el m�s impor tant perqu� �s un dels m�s deteriorats, per� tamb� hi ha altres

barris de la ciutat que estan creixent en nombre dÕhabitants i per tant han de tenir els seus serveis i les seves

possibilitats de mobilitat cap al centre.Quina funci� hi t� el TPO?Una altra q�esti� �s la del TPO, de com

estructurem un transpor t p�blic olot� ef ica�, amb unes bones freq��ncies. Les capacitats no estan en dubte,

perqu� els combois van buits, per� �s necessari que augmentin les freq��ncies, perqu� quan anem de lÕHospital

a Bonavista, per exemple, no h�gim dÕesperar una hora i mitja f ins que passi un autob�s. Si tenim uns barris ben

connectats amb el centre i amb els pol�gons de treball, la gent es redistribuir� en aquests barris. I lÕAjuntament

ha dÕestar amatent a posar habitatge a disposici�, i no nom�s al barri vell.Com es manifesta tot aix� en lÕ�mbit de

lÕensenyament?Nosaltres apost�vem per canviar la zonif icaci�, perqu� cr�iem que era la manera de provocar

una millor distribuci� de lÕalumnat, per� tamb� perqu� no seÕns tanquessin algunes l�nies en algunes escoles.

Evidentment, volem un ensenyament p�blic de qualitat i tamb� conf iem en les concer tades de la ciutat, que

ofereixen una bona educaci�, per� pensem que era molt necessari aquest canvi de zonif icaci� a la ciutat perqu�

totes les escoles tinguin un f lux dÕalumnes que permeti mantenir totes les l�nies. No ens agrada gens que sÕhagin

de tancar l�nies en algunes escoles... el Malagrida en podria ser una, o que hi hagi alumnes que visquin a Sant

Roc i hagin dÕanar a lÕinstitut Garrotxa o al Montsacopa. Apostem per un repar timent equitatiu dels

alumnes.Quines infraestructures cal abordar sense dilaci�?Hi ha una infraestructura clau, que �s la variant

dÕOlot. Ara mateix �s necess�ria perqu� hi ha una colla de ve�ns que ho estan passant realment malament, que

pateixen un tr�nsit de camions que no �s normal en una via urbana. A par t dÕaix�, segurament tenim una ciutat

ben dotada en infraestructures, per� sempre hem dit que probablement faria falta una resid�ncia dÕestudiants,

sobretot si volem potenciar estudis de cicle formatiu de grau superior, que atrauen un alumnat de m�s de 18

anys, i poder revifar el teixit de la ciutat, que va envellint.I per combatre lÕenvelliment?No tant com infraestructura

per� s� com a estructura de ciutat, haur�em de poder revitalitzar lÕoci. LÕoci �s una estructura clau. Ara mateix

podr�em dir que, de nit, la ciutat �s gaireb� mor ta. No podem esperar quatre anys m�s ni ens podem conformar,

perqu� el que fan els nostres joves �s agafar el cotxe i anar-seÕn. Si no volem que la ciutat sÕenvelleixi a marxes

for�ades, ens cal atendre els joves.I pels grans?I si diem que la ciutat sÕenvelleix, haurem dÕatendre la generaci�

de la tercera edat. Tant en lÕ�mbit de serveis, dÕoci, educatius... per a la gent gran. �s una din�mica europea que,

dÕaqu� a 10 o 15 anys, la poblaci� haur� envellit. Per tant, tamb� ha de ser una ciutat preparada per atendre un

contingent de gent gran que cada vegada t� m�s salut. No estem parlant de resid�ncies geri�triques, sin� dÕuna

edat amb moltes inquietuds culturals i educatives.
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